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Sestanek  
ga aktiva

politične- 
ZP Iskra

V dvorani skupščine občine Ljubljana-šiška je bil 
6. septem bra dopoldne sestanek političnega aktiva 
ZP Iskra, na katerem  so razpravljali o predlogu 
akcijskega program a za stabilizacijo poslovanja 
združenega podjetja Iskra Kranj. Udeležba predstav
nikov sindikalnih organizacij, organizacij Zveze 
komunistov. Zveze borcev in mladine je bila zelo 
dobra, saj se je sestanka udeležilo prek 60 zastop
nikov družbeno-političnih organizacij iz vseh enot 
ZP Iskra.

Sestanek političnega aktiva 
je otvoril sekretar ZK ZP 
Iskra M arjan Vrabec in po
zdravil vse navzoče, nato pa 
predal besedo generalnemu 
direktorju Vladimirju Logar
ju. V svojih izvajanjih je 
generalni direktor najprej 
podal kratek pregled poslov
nih rezultatov združenega 
podjetja Iskra v letošnjem  
prvem polletju, katere kljub 
znanim gospodarskim toko
vom v naši državi in kljub 
številnim težavam, ki so 
spremljale poslovanje, lahko 
ocenimo za dokaj ugodne.

Ker bomo prihodnjič obja
vili podrobno poročilo o po
slovanju združenega podjetja, 
danes le nekateri podatki iz 
izvajanj generalnega direk
torja. Letošnja proizvodnja v 
obdobju januar-junij je  bila 
za 14% večja od lanske v 
istem obdobju. Organizacije 
ZP so takšno realizacijo do
segle kljub dokaj težkim raz
meram na tržišču, kljub po
manjkanju obratovalnih sred
stev, težavam pri uvozu re
produkcijskega m ateriala in 
podobnim problemom le ob 
minimalnem povečanju števi
la zaposlenih. Velika večina 
Organizacij je  v tem obdobju 
dosegla planirana delilna raz
merja, pa tudi pri osebnih 
dohodkov je  v organizacijah 
prevladovala razum nost, če
prav so se osebni dohodki le
tos povprečno povišali za 
19 °/o. Slabši rezultat je  bil do
sežen pri izterjavi od kup
cev, saj so se le-te spričo 
splošne nelikvidnosti v državi 
povečale v prvem polletju 
skoraj za 40 % nasproti lan
skim. medtem ko naše obvez

nosti do dobaviteljev znašajo 
okrog 100 milijonov manj.

Medtem ko je kljub pove
čani proizvodnji uvoz narasel 
v letošnjem prvem polletju le 
za 14% (v Sloveniji za okrog 
28 %), smo na področju iz
voza dosegli lep rezultat in je 
računati, da bodo organizaci
je do konca leta izvozile za 
okrog 19 milijonov dolarjev, 
kar bi znašalo 17—18 % ce
lotne vrednosti letošnje pro
izvodnje. Tudi pri rentabilno- 
tl poslovanja se kažejo ugod
ni rezultati, v prvem polletju 
pa smo ustvarili tudi okrog 
700 milijonov dinarjev ostan
ka dohodka, kar je  nekaj več 
kot polovica planiranega v 
letu 1971. Ob planiranih in
vesticijskih vlaganjih v moder
nizacijo proizvodnje in njeno 
razširitev v višini približno 
130,000.000 din, pa smo v pr
vem polletju 1971 vložili le 
okrog 3,000.000 dinarjev. V 
drugem delu svojih . izvajanj 
pa je  generalni d irektor spre
govoril o smernicah našega 
poslovanja v prihodnjem  le
tu. Predvidena je rast proiz
vodnje za 18—20 %, pri čemer 
bi se m orala tudi produktiv
nost dela povečati za 15 do 
18 %, medtem ko naj bi se 
osebni dohodki povečali neka
ko le za 10%. Vsekakor bi 
bilo treba nujno povečati vi
re obratovalnih sredstev, 
zlasti pa glede na vedno bolj 
pereče vprašanje nelikvid
nosti, poostriti vprašanje 
prodaje naših izdelkov nesol- 
ventnim kupcem. Predvideno 
je tudi, da se bo prihodnje 
leto uvoz reprodukcijskega 
m ateriala povečal za 18%, 
povečal pa tudi izvoz, med

tem  ko naj bi v letu 1972 
dosegli celotni dohodek v vi
šini okrog 370 milijard, oz. 
ostanek dohodka 17 m ilijard 
S din.

Po končanih uvodnih izva
jan jih  generalnega d irektorja 
o poslovanju ZP v prvem pol
letju 1971 in o smernicah za 
poslovanje Iskre v prihod
njem letu, je stekla obravna
va predloga akcijskega pro
gram a za stabilizacijo poslo
vanja združenega podjetja 
Iskra Kranj, kar je  bila tudi 
osrednja točka današnjega 
sestanka političnega aktiva 
ZP Iskra. Ker bomo predlog 
akcijskega programa, upošte
vajoč prispele pripombe in  
zadevne predloge v celoti ob
javili v našem glasilu,, se v 
tem sestavku ne bomo zadr
ževali na njegovih podrobno
stih.

* Za uvod v razpravo je ge
neralni direktor pojasnil po
samezna poglavja predloga

(Dalje na 2. strani)
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TITO: Nihče nss ne sme 
ovirati pri dograditvi 
naše samoupravne družbe

V Tjentištu, v zgodovinsko znani dolini Sutjeske 
je  bila v nedeljo, 5. septem bra zaključna letošnja 
proslava 30-letnice vstaje jugoslovanskih narodov, 
na kateri je  govoril predsednik republike Tito in se 
je je  udeležilo nad 60.000 nekdanjih borcev iz vse 
države. Na proslavi so sodelovali tudi Djcnial Bje- 
dič, Edvard Kardelj, K rste Crvenkovski, Veljko 
Mijatovič, M arjan Cvetkovič, Cvijetin Mijatovič, 
Djuro Pucar in delegacije iz vseh republik in avto
nomnih pokrajin kakor tudi iz JLA.

Zborovanje ob tej proslavi je  začel predsednik 
CK ZK BiH Branko Nikolič, ki je po pozdravu vi
sokih gostov in vseh prisotnih, predal besedo pred
sedniku Titu. V svojem govoru je predsednik repu
blike najprej obudil spomin na herojske borbe 
partizanske vojske pred 28 leti, ko še tako močan 
in neizprosen sovražni obroč ni strl hrabre partizan
ske vojske.

Med drugim se je  predsednik Tito v svojem iz
vajanju dotaknil tudi tega, da nekateri nasprotniki 
našega samoupravnega razvoja znova dvigajo gla
ve, hoteč zavirati napore delovnih ljudi Jugoslavije, 
pri njihovih naporih za izgradnjo samoupravnega 
socializma, zlasti pa zasejati razdor med naše na
rode, zanikujoč pri tem pomembnost in umestnost 
našega narodno-osvobodilnega boja in žrtev, ki so 
v njem padle. Poudaril je, da vsi takšni izpadi kaže
jo, da pri nas razredni boj še ni končan in, da ga 
bo treba dosledno bojevati vse do dokončne zmage 
nad takšnimi nasprotniki.

V nadaljevanju govora je  Tito dejal, da je pred 
nami in pri graditvi samoupravne zgradbe še veliko 
nalog, pri izvedbi katerih pa ne smemo nikom ur 
dovoliti, da bi nas oviral. Ena izmed glavnih nalog 
po sprejetju  ustavnih amandmajev je vprašanje vlo
ge in položaja našega delavskega razreda, kajti le 
tako bomo lahko hitreje izpolnjevali naše delavsko 
sam oupravljanje in dosegli stabilizacijo našega go
spodarstva.

Ob koncu svojega govora je predsednik Tito 
opozoril še na svetovno m onetarno krizo, ki ne bo 
minila brez vpliva na nas, zaradi česar je treba še 
povečati vsestransko disciplino v naših delovnih ko
lektivih, zlasti pa strem eti za čim večjim in vse
stranskim  varčevanjem, kar nam bo omogočilo p re
m ostiti nastale težave.

Polletni plan presežen za 7,5 odstotka
NOVI TRANSISTORSKI SPREJEMNIK »SAVICA« 
ŽE LETOS NA ZAGREBŠKEM SEJMU — 376 ZAPO
SLENIH — ZARADI POSLEDIC IZ PREJŠNJIH LET 
OSEBNI DOHODKI ŠE NE DOSEGAJO POPREČJA 
OSTALIH ISKRINIH TOVARN — PRETESNI SKLA
DIŠČNI PROSTORI — PRIPRAVE ZA IZDELAVO 
OJACEVALNIH NAPRAV — POVEČANA PROIZ
VODNJA KVALITETNIH TELEVIZIJSKIH STABI

LIZATORJEV

Tovarna radijskih sprejem 
nikov v Sežani preboleva go
spodarske posledice iz prejš
n jih  let. Ob zaostritvi delov
ne discipline ter zavesti, da 
živi od nje najm anj tisoč lju
di, je  že v letu 1969 pričela 
proizvodnja rasti, z njo pa 
tudi osebni dohodek. Krivu
lja  dviga proizvodnje sicer 
ni več tako strm a, kakor je

25. septembra izlet na Triglav
Priprave za pohod Iskrašev na Triglav so v polnem teku. O tem smo 

delno že poročali v prejšnji številki.
Izlet bo 25. septembra, prijave pa se bodo sprejemale do vključno 

17. septembra.
Zadevni članek je objavljen na zadnji strani.

bila predlani in lani, vendar 
se še dviga. Nenormalno bi 
bilo, če bi se proizvodnja 
količinsko in vrednostno dvi
gala vedno za po 50 % ali 
celo več odstotkov.

število zaposlenih se je  od 
30. 6. 1970 do konca junija 
letos dvignilo od 358 na 376 
članov kolektiva, pri čemer 
uprava gleda, da režijski de
lavci po možnosti ostajajo 
na sedanjem številu. Vred
nostno je proizvodnja znaša' 
la: letošnji polletni plan
39,528.000 d in / realizacija pa 
je  za 7,5 % višja, kar pome
ni 42,528.000 din.

V zvezi s tem osebni do
hodek, ki se sicer stalno 
boljša, še ne dosega republi
škega poprečja ali poprečja 
v ostalih tovarnah Iskre. V 
jun iju  lani je  znašal popre

čen OD 820,00 din, v decem
bru  863,00, jun ija  letos pa že 
1.000,00 din, čeprav so še dé
lavai, ki ne dosegajo 800,00 
din mesečno.

Ker tovarna v prejšnjih  le
tih  ni skrbela za razširjenje 
proizvodnih in skladiščnih 
prostorov, je  zdaj postopo
ma taka prostorska stiska, 
da to močno ovira manipula- 
oijo z dobavljenim m ateria
lom, dnevno proizvodnjo, 
skladiščne prostore pa mora 
najem ati v okolici, to pa zvi
šuje proizvodne stroške. Tre
nutno teče poskusna proiz
vodnja novo razvi tega transi- 
stoillaiiranega sprejem nika 
»Savica«, ki bo, ko bo stekla 
normalna proizvodnja, kvali
tetno enak modernim uvože
nim sprejemnikom, tako po 
svoji kvaliteti kakor tudi 
zunanjosti. Razstavljen bo že 
na letošnjem zagrebškem ve
lesejmu. V teku so priprave 
za izdelavo ojačevalnih na
prav, ki jih je  tovarna pre
vzela od »Elektromehanske« 
v Kranju, povečana pa je 
tudi proizvodnja visoko kva
litetnih 'televizijskih stabili
zatorjev in raznih transfor
m atorjev. Cafi
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Sestan ek  političnega 
aktiva ZP Iskra

Udeleženci sestanka političnega aktiva ZP Isk ra  med izvajanji generalnega d irektorja

Letos Je bilo razpisanih 
29B  novih štipendij

(N adaljevanje s 1. strani)
akcijskega p.ogram a za sta
bilizacijo poslovanja ZP. Ob 
tolikšni udeležbi predstavni
kov družbeno-političnih orga
nizacij je  bilo pričakovati ži
vahnejšo razpravo o tako po
membnem dokumentu. Le-ta 
se je razvijala le počasi in 
se razživela prav za prav šele 
proti koncu sestanka. Prisot
ni, ki so posegli v razpravo, 
so zlasti kritizirali prekratek 
rok za obravnavo predloga 
akcijskega program a in za 
dostavo pripomb, hkrati pa 
je  bila izražena ocena, da je 
ta  predlog akcijskega progra
m a preveč presplošen, torej 
prem alo konkreten, saj bi so 
moral bolj ločiti od znane re
solucije naših družbeno-poli
tičnih organizacij, ki je  bila 
sprejeta sredi preteklega leta. 
Med drugim je bilo v razpra
vi poudarjeno tudi, da bi mo
ral predlog akcijskega pro
gram a vsebovati tudi vpraša
nje tako pereče problematike, 
kot je  kadrovska politika v 
našem združenem podjetju.

Kljub vsem kritičnim  pri
pombam okrog predloga ak
cijskega program a, pa so se 
slednjič prisotni zedinili, da 
je  obravnavani predlog akcij
skega program a le dobrodo
šla osnova za reševanje vseh

Lani, ko je  delovni kolektiv 
obrata »Keramični kondenza
torji« v Žužemberku štel 430 
zaposlenih, in je  zaradi naro
čil za domači in tu ji trg  mo
ral delati vse sobote, pa celo 
prenekatero nedeljo, da bi 
zadostil potrebam  tržišča, se 
je  pokazala potreba po novih 
delovnih prostorih , saj so ob
stoječi že davno prenatrpani 
in ne dovoljujejo večjega ob
sega proizvodnje.

Nekako sredi lanskega leta 
so zato na idealnem prosto
ru, le nekaj lučajev stran  od 
obstoječega obrata  začeli z 
zemeljskimi deli. V prvi fazi, 
ki pomeni opravljeni 2 tre tji
ni finančnih vlaganj in tre tji
no gradbene dejavnosti, so 
zastavili gradnjo proizvodnih 
prostorov v izmeri 2.000 kv. 
metrov. Po končanih zemelj
skih delih so začeli z gradbe
nimi nekako v letošnjem  apri
lu in vse kaže, da bodo nared 
že v oktobru.

perečih problemov, od rešit
ve katerih je  odvisen nadalj
nji razvoj našega združenega 
podjetja.

Res je  sicer, da je  bolj 
splošen, vendarle pa izraža 
vse aktualne probleme na 
ravni združenega podjetja in 
njegovih organizacijskih enot, 
medtem ko pa je  itak  težišče 
akcije v sam ih organizacij
skih enotah ZP, saj bodo mo
rale prav one konkretizirati 
svoje akcijske program e za 
stabilizacijo in jih  tudi izva
jati.

Razprava o predlogu akcij
skega program a za stabilizaci
jo  poslovanja ZP Iskra se je 
zaključila z naslednjim  skle
pom: predlog akcijskega pro
grama se sprejm e s tem, da 
delovno predsedstvo upošteva 
predloge v razpravi in p ri
spele pismene pripom be pri 
podajanju predloga akcijske
ga program a v potrditev sa
m oupravnim organom zdru
ženega podjetja.

Ob koncu sestanka politič
nega aktiva je  bil soglasno 
sprejet predlog, da družbeno
politične organizacije ZP 
Iskra  predlagajo za letošnjo 
nagrado »Borisa Kraigherja« 
našega generalnega d irektor
ja  V ladim irja Logarja.

Lanski položaj, ko je  bilo 
tako doma, kot v tujini ma
lone preveč naročil, je  bila 
odločitev o gradnji novih pro-

Referat za štipendiranje pri 
organizacijsko - kadrovskem 
področju ZP, ki razen za Za
vod za avtomatizacijo, tovar
no elementov za elektroniko 
in za tovarno avtoelektričnih 
izdelkov v Novi Gorici ureja 
vprašanja štipendiranja, je 
letos, oz. za pravkar začeto 
šolsko leto 1971/72, glede na 
potrebe ostalih organizacij 
ZP, razpisal 298 novih štipen
dij. Do tega razpisa pa smo

izvodnih prostorov povsem 
um estna in  utem eljena, zato 
tudi ni bil prevelik problem 
najti lastnega deleža in po
trebnih bančnih sredstev za 
začetek investicijskih vlaganj.

Vendar pa so se v tem  ob
dobju pogoji na trgu bistveno 
spremenili. Glavni odjemalec 
keramičnih kondenzatorjev iz 
Žužemberka je  bila Elektro
industrija  Niš, ki je  letno od
kupila skoraj 80 % te proiz
vodnje. Danes E l Niš kupi le 
še 10 % žužemberške proiz
vodnje, kajti zgradila je last
no tovarno keram ičnih kon- 

(Dalje na 6. strani)

imeli skupno 640 štipendi
stov na raznih srednjih, viso
kih in  višjih šolah.

Po letošnjem  povpraševa
n ju  naših organizacij je  bi
lo razpisanih 73 štipendij za 
elektro fakulteto, 32 za strojno 
fakulteto  in  31 štipendij za 
ekonomsko fakulteto. Razen 
le-teh je  bilo skupno razpi
sanih 25 štipendij za Višjo 
šolo za organizacijo dela, za 
fakulteto za naravoslovje in 
tehnologijo, za višjo ekonom- 
sko-komercialno šolo v Mari
boru in druge. Za tehniško 
srednjo šolo - elektro stroko 
je bilo nadalje razpisanih 44, 
za strojno stroko pa 32 šti
pendij, medtem ko za Eko
nom sko srednjo šolo 39 šti
pendij ter za upravno-admi- 
nistrativno šolo 15. Za ostale 
srednje šole pa je bilo razpi
sano nadaljnjih  9 štipendij. 
Kot vsako leto, se je  zgodilo 
tudi letos, da je  na prvi raz
pis prišlo le okrog polovice 
prošenj, š tuden tje  so imeli 
na razpolago dva roka za 
podpisovanje pogodb in si
cer v avgustu in septem bru 
in do tega trenutka je  bilo 
oddanih nekako polovica raz
pisanih novih štipendij, med
tem ko bo za preostale v za
četku oktobra razpis ponov
ljen.

Kot že nekaj let sem je 
največji problem štipendi
stov, ki bi se odločili za štu
dij na elektro in stro jn i fa
kulteti, nekaj m anj pa za

študij na ekonomski fakulte
ti. Podobno je tudi na sred
njih  šolah. Razen tega so te
žave tudi v tem, da naše or
ganizacije sprejem ajo štipen
diste predvsem iz krajev, 
kjer im ajo organizacije svoj 
sedež, ali pa iz neposredne 
okolice, da bi se tako izogni
le stanovanjskim  problemom. 
Nekatere naše organizacije 
so sicer od teh načel že od
stopile, ker so pač prisilje
ne poskrbeti za manjkajoči 
strokovni kader, druge pa 
se bodo slej ko prej takšne
mu stan ju  tudi m orale prila
goditi.

Naj pri tem. navedemo še 
drug prim er. Letno na elek
tro fakulteti diplomira okrog 
70 študentov. Iskra je v le
tošnjem šolskem letu razpi
sala 73 štipendij za to fakul
teto in čez pet let bodo pri 
nas takšne potrebe, da bi 
Iskra sama lahko prevzela 
celotno enoletno generacijo 
diplomantov elektro fakulte
te, pri čemer za drugam 
praktično ne bi ostal noben 
diplomant. Podobno je  tudi 
na strojni in ekonomski fa
kulteti.

Posebne težave referata za 
štipendije in samih štipendi
stov predstavljajo zamude, s 
katerim i posamezne naše de
lovne organizacije, razen red
kih izjem, nakazujejo sred
stva za izplačevanje štipen
dij. Pri tem je stanje iz me
seca v mesec bolj kritično in 
bi bilo prav, da bi v organi
zacijah razumeli, da štipen
disti s tem denarjem  morajo 
živeti.

V začetku letošnjega leta 
so bile v združenem podjet
ju  štipendije nekoliko povi
šane, prav tako pa določeni 
novi kriteriji za določanje vi
šine štipendije za posamezno 
kategorijo štipendistov. To 
je bilo potrebno in se bo po 
drugem razpisu štipendij za 
šolsko leto 1971/72 prav go
tovo pozitivno odrazilo.

Izmed štipendistov iz prej
šnjih let jih bo letos diplo
m iralo na fakultetah skupno 
33, na srednjih tehniških in 
drugih šolah pa bo absolvi- 
ralo študij 48 dosedanjih šti
pendistov Iskre. -koPogled ua gradbišče novih proizvodnih prostorov v Žužemberku

—C—

»Keramični kondenzatorji«, Žužemberk:

Prizadevali si bomo ugodno rešiti 
problem odvisne delovne sile

Resda se sliši malce paradoksalno, da se je  v Žužem
berku, k jer že dolga leta v dokaj tesnih in docela 
prenatrpanih prostorih, dela blizu 400 članski delov
n i kolektiv tovarne elementov za elektroniko za 

- proizvodnjo keram ičnih kondenzatorjev, spričo 
stan ja  na  domačem in tu jih  tržiščih pokazal višek 
delovne sile, na drugi strani pa se bliža koncu iz
gradnja novih delovnih prostorov. Da bi našim 
bralcem  posredovali natančnejši prikaz dejanskega 
stan ja  v Žužemberku, smo obiskali vodjo obrata 
»Keramični kondenzatorji« Antona Kondo in ga na
prosili za razgovor. V pogovoru z našim sodelavcem 
je  rad pojasnil, kako stoje stvari.



Iz drugih časopisov

Design:
» IS K R A «  kaže pot

VELIK OBISK NA RAZSTAVI »DESIGN V JUGOSLAVIJI — ISKRA 
KAŽE POT« V STUTTGARTU — OSUPLI NAD RAVNIJO INDUSTRIJ
SKEGA OBLIKOVANJA V »NEZNANI JUGOSLAVIJI« — PROTOTIPI 
TELEFONA PRIHODNOSTI

Več kol 25.000 ljudi je  obiskalo razstavo »Design v Jugoslaviji 
— Iskra kaže pot«. To je  po tukajšnjih  pojm ih in izkušnjah 
»nenavadno mnogo«, izjavlja šef stuttgartskega centra za 
industrijsko oblikovanje E rnest Josef Auer in zagotavlja, da 
je bilo »precej strm enja in občudovanja — niti strokovnjaki 
niso pričakovali, da se bodo srečali z vrhunsko evropsko 
kvaliteto«. (Članek je  napisal za Delo posebni dopisnik Slavko 
Fras; zaradi aktualnosti povzemamo članek v celoti.)

»Elektromotorji« -— Železniki

A kcijski program
dela organov upravljanja, družbeno-političnih 
organizacij in vodstva tovarne

Samoupravni organi in družbeno politične organi
zacije so na zadnjem sestanku DS dale pobudo za 
izdelavo akcijskega programa. Programski doku
ment m orajo pripraviti strokovne službe za obrav
navo na DS tovarne. Le-ta naj se pripravi v smeri 
izboljšanja proizvodnega procesa in produktivno
sti dela, problematike izvoza, ki mu tovarna mora 
posvetiti večjo pozornost in pa tovarniška štednja 
na vseh nivojih.

Tak program  bo dal pobudo tudi samoupravnim 
organom in družbeno-političnim organizacijam za 
povečano aktivnost. - a r -

l\i@l§kvicinost — vzroki in 
ukrepi za izboljšanje

Da industrijski proizvod ne 
živi samo od svoje funkcije 
temveč tud i od svoje obli
kovanosti, so po svetu spo
znali že zgodaj, toda šele 
pozno po drugi svetovni voj
ni je »desing« (risba ali za- 
snutek, v bistvu pa: indu
strijsko oblikovanje) postal 
»enakopraven« proizvodni 
element, ki mu posvečajo 
zadostno pozornost. V S tu tt
gartu, glavnem m estu deže
le Baden—W ürttemberg, za- 
hodnonemške trdnjave pre
delovalne industrije, so že le
ta 1962 ustanovili študijski in 
razstavni center, ki ob izdat
ni finančni podpori gospo
darstva natančno sprem lja 
razvoj industrijskega obliko
vanja po svetu in v državi. 
Z dobro pripravljenim i raz
stavami tujih  in domačih do
sežkov sproti obvešča lastno 
industrijo, kaj je  aktualnega 
v desingu, in jo  tako nepo
sredno spodbuja k  »ažurno- 
sü«. StuJ tgartski center velja 
za enega izmed najboljših 
tovrstnih evropskih intitu- 
tov, pravzaprav »daje ton«, in 
prek njega se seznanjajo no
silci številnih oblikovalnih 
prizadevanj po svetu.

ODKRITJE JE  »PO NA
KLJUČJU«
Mimo Cehoslovakov, Dan

cev, Francozov in drugih so 
se tu  predstavljali že dalj 
časa tudi Jugoslovani, na
tančneje: sodelavci »Iskre«. 
Direktor Auer pravi, da je  
že pred leti »po naključju« 
odkril nekaj kranjskih proiz
vodov in jih  razstavil v svo
jem centru, predaval pa je 
tu že tudi arhitekt Davorin 
Savnik, vodja skupine indu
strijskih oblikovalcev pri 
Združenem podjetju  Iskra in 
nagrajenec Prešernovega skla
da iz leta 1965 (znan po ne
konvencionalno oblikovanih 
telefonskih aparatih).

Na podlagi teh stikov in 
znanstev z organizatorji BIO 
(našega bienala za industrij
sko oblikovanje) je  Auer 
končno sklenil prikazati 
S tuttgartu jugoslovansko in
dustrijsko oblikovanje celo
viteje. Na zagrebškem (jugo
slovanskem) centru za indu- 
striisko oblikovanje so po

Auerjevem povabilu ugotovi
li, da Iskre na tem področ, 
ju  v Jugoslaviji še ni nihče 
prekosil, in so zato zaprosili 
kranjsko podjetje, naj »v 
imenu Jugoslavije« prikaže 
Nemcem svoje lastno delo.

Razstava je  bila odprta 
sredi jun ija  in otvoritveno 
slovesnost je  označeval izra
zit »politični interes« gostite
ljev. Funkcionarji Iskre in 
naš bonnski veleposlanik so 
pozdravili v nenavadno lepo 
in domiselno opremljenem 
razstavnem prostoru  kakih 
130 vodilnih osebnosti iz 
wiirtemberškega političnega 
in gospodarskega življenja, 
med njimi predsednika de
želnega parlam enta in gospo
darskega m inistra. Posebno 
slednji je  v svojem pozdrav
nem govoru opozarjal na tes
no povezanost te dežele z 
Jugoslavijo, ne nazadnje prek 
naših gostujočih delavcev (ki 
jih  je  v Badcn—Wtirtem- 
bergu kakih 180.000 od tega
20.000 Slovencev), in na ko
operativne možnosti, ki se o
betajo.

OSUPLI NAD RAVNIJO
DESIGNA
Med obiskovalci, ki so v 

naslednjih desetih tednih pri
šli v razstavne prostore na 
stuttgartskem  Kanzleistrassc, 
so bili neposredno zainteresi
rani oblikovalci, pa tudi več
je  število zastopnikov indu
strijskih podjetij. »Večkrat 
sem imel priložnost opazova
ti, kako so strokovnjaki osup
lo ugotavljali vrhunsko raven 
designa v tako rekoč neznani 
Jugoslaviji,« pravi , direktor 
stuttgartskega centra in zago
tavlja, da se bo to  sčasoma 
odrazilo tudi v poslovnem ob
močju — »danes ima na sve
tovnem trgu uspeh samo ti
sti, ki skrbi tudi za estetiko, 
ne samo za goli namen bla
ga.«

Kot »avantgardistično deja
nje« so v S tu ttgartu  ocenili 
enotni oblikovalni slog vsega, 
kar je  v zvezi s podjetjem 
Iskra: na v bistvu isti »ton« 
je  ubrana oblika elektronske 
telefonske centrale, »družine« 
stikalnih gumbov za avtoma
tične stroje in embalaža za 
filmske projektorje — kakor

tudi reklamno gradivo, kole
darji in celo pisemski papir.

»TOTALNI DESIGN« —
NUJNOST
Auer govori o »zgledu« ir. 

»vzoru« in trdi, da bo »total
ni design«, kakšnega ima 
zdaj Iskra, obča nujnost v 
bližnji prihodnosti. »Strme
nje in izreden vtis« so poleg 
garnitur električnega orodja 
vzbudil pri obiskovalcih tudi 
štirje  prototipi »telefona pri
hodnosti«, ki so jih  Iskrini 
oblikovalci tokrat prvič pri
kazali javnosti. To so Še bolj 
ideje in predlogi kot pa ne
posredni proizvodni načrti, 
mikavne igračke za do kraja 
tehniziranega in  na skrajno 
funkcionalnost navajenega 
človeka, toda ni dvoma, da 
se tudi telefon naš vsakdanji 
naglo oddaljuje od »klasič
nih« oblik in da mu m oder
ni oblikovalci m orajo kazati 
pot.

Več kot 40 Iskrinih proiz
vodov se je  do konca avgu
sta izredno uspešno razkazo
valo v Stuttgartu, zdaj — pri
hodnje leto — pride na vr- 
zahodnonemški design za na
stop v Jugoslaviji. Vodja 
stuttgartskega centra je  že 
začel pripravljati razstavo in 
pripraviti jo namerava skrb
no, ka jti jugoslovanska je 
bila »čisto spredaj« na rav
ni, za katero renomirani 
vvurtemberški design ne bi

Cene za 18
Po napovedih zavoda za trž

na raziskovanja iz Beograda 
bodo cene v m aloprodaji in 
cene proizvajalcev naraščale 
počasneje kot doslej. Tako 
naj bi bila po teh napovedih 
»bilanca cen« ob koncu leta 
naslednja: cene v maloprodaji 
naj bi v prim erjavi s cenami 
lanskega decembra bile za 18 
odst. večje, cene industrijskih 
izdelkov naj bi bile večje za 
17 do 18 %, za prav toliko pa 
naj bi se povečali tudi živ
ljenjski stroški.

D irektor omenjenega zavo 
da je še dejal, da podatki iz 
zadnjih dveh mesecev kažejo, 
da bo izvoz do konca leta na
raščal. š e  več, v naslednjih 
mesecih lahko pričakujem o 
znatno boljše rezultate v iz-

V dnevnem časopisju se 
stalno pojavljajo vesti o na
raščajočem pojavu nelikvid
nosti, >ki zajema iz dneva v 
dan večje število gospodar
skih organizacij. Ker ti poja
vi vedno bolj vplivajo na ne
normalno poslovanje našega 
podjetja, želimo navesti ne
kaj najvažnejših vzrokov ter 
ukrepov, ki so v pripravi za 
obravnavo na Zveznem izvrš
nem svetu in Zvezni skupšči
ni, predvidoma še v mesecu 
septembru.

Neizpolnjevanje obveznosti 
družbeno-političnih skupnosti 
do gospodarstva je  sigurno 
eden izmed najvažnejših 
vzrokov. Nujno je potrebno 
spremeniti dosedanjo prakso 
države, da prevzema večje ob
veznosti kot so njene zmož
nosti. Prevzemanje obvezno
sti družbeno-političnih skup
nosti, tako investicijske kot 
proračunske, m orajo biti v 
skladu s prognoziranimi do
hodki ter dolgoročne z dolo
čeno rezervo, ki omogoča pla
niranje in ukrepanje v pri
meru nepredvidenih spre
memb (n. p. zvišanje cen). 
Zagotovitev rezerv v obliki 
deponiranih vrednostnih pa-

vozu kot v prvi polovici leta, 
ko je le-ta bil po vrednosti za 
1 % nižji kot v prvi polovici 
lanskega leta, in da bo ob 
koncu leta izvoz verjetno za 
8 % večji kot lani.

»Kljub optimizmu pa ne 
smemo pozabiti na to, da smo 
v pvrih šestih mesecih uvozi
li blaga v vrednosti, ki je  dva
k ra t večja od vrednosti izvo
za«, je  dejal direktor Drasi- 
nover. »Tako bomo, če bodo 
napovedi držale, ob koncu le
ta v zunanjetrgovinski bilanci 
morali vseeno zapisati za 
okrog 42 % večji uvoz kot iz
voz.

Medtem, ko so letos na na
ših poljih poželi rekordni pri
delek pšenice in ko bo kljub 
suši koruze skorajda dovolj

pirjev je poroštvo za prevze
te obveznosti družbeno-poli
tičnih skupnosti.

Angažiranje države na pod
ročju investicij v infrastruk
turne objekte (ceste, energe
tika, šole, bolnišnice) je  ne
sprejemljivo, ker v ta namen 
nim ajo sredstev. Sredstva se 
črpajo iz kreditov poslovnih 
bank, ki pa s tem zožujejo 
prostor delovnim organizaci
jam. Namenska sredstva se 
lahko zbirajo z razpisovan jem 
posojil in ostalih namenskih 
virov.

Ugotavljamo, da nam je 
potrebno več organiziranega 
in tržnega obnašanja na fi
nančnem področju. Temeljno 
pravilo tržne ekonomije je, 
da poravnaš obveznost ko 
zapade. S tega stališča je pri
pravljen tudi predlog zakona 
o prisilnem izterjevanju. Bi
stvo tega zakonskega načrta 
je, da vsi uporabniki družbe
nega premoženja (vključno 
družbeno-politične skupnosti) 
odgovarjajo za svoje obvez
nosti z vsemi razpolagalnimi 
sredstvi, vključno s premič- 
ninskim in nepremičninskim

(Nadaljevanje na 6. str.)

za domače potrebe, pa je že 
sedaj jasno, da bomo morali 
sončnično seme uvažati, ne 
glede na letino.

»Rekordna letina,« je na 
koncu dodal Drasinovcr, »pa 
že vpliva na povpraševanje po 
industrijskih izdelkih tra jnej
še vrednosti, pohištvu in go
spodinjskih strojih. Značilno 
je namreč, da kmetovalci ob 
dobrih letinah krepko posega
jo po takih izdelkih in tako 
je tudi letos dober pridelek 
pšenice (kljub začetnim teža
vam pri odkupu zaradi po
m anjkanja denarja za odkup) 
precej vplival na konjunkturo 
predmetov trajnejše vredno
sti, čeprav na splošno ko
n junktura zadnji Čas nekoli
ko upada.«

rad  zaostajal.
(Po Dolu)

Predvidevanja za konec letošnjega leta

odstotkov nad Sanskimi



Na lepo okrašenem volišču so svojo dolžnost najprej opra
vile delavke s priučevanja v Železnikih, nato pa delavke iz 
prve izmene -

ISKRA — TOVARNA ORODJA
LJUBLJANA, Stegne 15 
v združenem podjetju  ISKRA KRANJ 
smo kot sam ostojna organizacija združenega dela, edi
na specializirana tovarna v Sloveniji za izdelavo vseh 
vrst orodij kot so:

— rezilna orodja
— vlečna orodja
— orodja za vse vrste plastike
— orodja za tlačni liv te r
— razne m anjše stroje in vseh vrst orodnih in 

drugih priprav te r term ična obdelava vseh 
vrst jekla

Tovarna se je  v svojem kratkem  času poslovanja zelo 
solidno uveljavila tako na domačem, kot inozemskem 
tržišču.
Zaradi vse večjega povpraševanja po kvalitetnih orod
jih  in  v želji po čimboljši zadostitvi potreb naših ce
njenih naročnikov, razširjam o naše proizvodne zmog
ljivosti te r kadrovsko izpopolnjujemo nekatere, še ne 
povsem zasedene službe v tovarni.
Ce želite delati v urejeni organizaciji, v odličnih de
lovnih pogojih, če želite biti za svojo strokovnost in 
prizadevnost na delu solidno nagrajeni in če želite 
napredovati v svoji stroki, vas vabimo, da se o tem 
sami prepričate z vašim  cenjenim obiskom v tovarni 
in se prijavite na eno od prostih delovnih mest:

L KONSTRUKTOR
več delovnih mest

2. ORODJAR
več delovnih mest

3. REZKALEC
več delovnih mest

4. SNAŽILKA
eno delovno mesto

K andidati z ustrezno strokovnostjo v zgornjih usme
ritvah in z daljšimi delovnimi izkušnjam i so še po
sebno zaželeni in bodo imeli prednost pri izbiri.
Za delovna m esta pod 2. in 3. se lahko prijavijo  tudi 
stro jn i ključavničarji, ki im ajo veselje do orodjarskega 
poklica.
Prijave sprejem am o do zasedbe delovnih mest.

ISKRA in monetarni ukrepi 
ameriške vlade

Iskra že več kot deset let 
prodaja precejšnje količine 
svojih izdelkov v Združene 
države Amerike. Zaradi tega 
in pa zaradi dolgotrajnega 
vlaganja sredstev in naporov 
v obdelavo ameriškega trži
šča, kar je  del dolgoročne 
poslovne usm eritve Iskre, je 
razumljivo, da v zadnjih ted-

Kot smo obširneje poročali 
V prejšnji številki je  v Idri
j i  začel obratovati nov obrat 
tovarne elektrom otorjev v 
Železnikih, k jer m ontirajo lu
žne čipalke za pralne stroje 
in motorčke za gramofone, 
pozneje pa še predvidevajo 
montažo kolektorskih elek
trom otorjev. Čeravno je  v 
tem novem obratu  delo šele 
steklo 9. oz. 11. avgusta, lah
ko z zadovoljstvom ugotovi
mo, da so začetne težave ne
kako mimo in proizvodnja 
začenja norm alno teči, če
prav s priučevanja v matič
ni tovarni v Železnikih še ni
so prišli vsi člani in članice 
predvidenega delovnega ko
lektiva.

Prvomesečna obveznost 
mladega kolektiva v Idriji je 
obsegala izdelavo 38.000 luž
nih črpalk za pralne stroje 
in 10.000 gramofonskih mo
torjev. Do konca avgusta jim  
je kljub vsemu uspelo izde
lati skoraj 30.000 črpalk in 
nekaj nad polovico predvide
nega števila gramofonskih 
motorjev, kar p ri prvem iz-

POPRAVEK
Pri p rim erjanju  z izvir

nikom se je  ugotovilo, da 
je v besedilu sta tu ta  Zdru
ženega podjetja  ISKRA 
Kranj, objavljenega dne 
10. 7. 1971 v 27. številki 
glasila ISKRA zašla spo
daj navedena napaka, za
to se daje

POPRAVEK
statu ta

Združenega podjetja 
ISKRA Kranj

V 17. členu se v četrti 
vrsti besedilo »s členom 
49.« popravi tako, da se 
glasi: »s členom 50.«.

V drugem odstavku 174. 
člena se za besedilom »in 
z drugimi delovnimi orga
nizacijami« postavi pika, 
nadaljnje besedilo »v se
stavi združenega podjetja« 
pa še črta.

Iz sekretariata Združe
nega podjetja ISKRA 
Kranj, 3. 9. 1971.

nih precej razm išljam o o po
sledicah, ki jih bodo za Iskro 
imeli zadnji ukrepi vlade 
ZDA, zlasti uvedba drsečega 
tečaja dolarja in pa uvedba 
10-odstotne takse na uvoz.

Posledice teh ukrepov je 
treba deliti na dva dela: na 
neposredne posledice pri pro
daji na ameriško tršiče in pa

delku pomeni 77 % plana, pri 
drugem pa 52'%. Takšen pro
izvodni rezultat je  vsekakor 
zadovoljiv še posebno, če ve
mo, da še niso razpolagali z 
zadostnim priučenim kadrom  
in so zato morali z montaže 
gram ofonskih elektrom otor
jev nekatere zaposliti pri luž
nih črpalkah, k jer je  bila po
treba povečana.

V soboto, 4. septem bra pa 
so v novem obratu  v Idriji 
imeli volitve in sicer so iz
volili svoj petčlanski svet ob

d a ta , prav tako pa so izvolili 
tiri člane kolektiva za delav
ski svet m atične tovarne. 
K ljub skrom nim  prostor
skim in drugim možnostim, 
so volišče skrbno .uredili in 
okrasili kar v začasni garde
robi. Z volitvami so začeli ob 
8. z ju traj, ko so iz Železni
kov najprej prišle delavke, 
ki so trenutno tam  še na pri- 
učevanju. Za njim i so se zvr
stile delavke iz dopoldanske 
izmene, nato pa še preosta
le, ki so delale v popoldan
ski izmeni. Udeležba na vo
litvah je bila torej polnošte
vilna, rezultat volitev pa je 
bil naslednji:

Za svet obrata je  bilo izvo
ljenih pet naslednjih: Cvet
ka Erjavec, Ivo Jereb, Erika 
Mikuž, Marija T ratnik in Jo
žica Pirih, medtem ko so bi
li za člane delavskega sveta 
tovarne elektrom otorjev v 
Železnikih iz obrata v Idriji 
izvoljeni naslednji: Ivo Je
reb, K ristina Cesnik in Kati 
Katarič.

Novo izvoljeni svet obrata 
se bo sestal te dni in iz svo
je  srede izvolil predsednika 
sveta obrata. JC

na posledice, ki jih bodo 
am eriški ukrepi izzvali na 
drugih tržiščih v svetu.

Ustavimo se najprej ob 
slednjih. Ameriška vlada z 
zadnjimi ukrepi očitno ome
ju je  uvoz v ZDA, zlasti japon
ski. Zaradi tega moramo pač 
pričakovati znatno poostreno 
konkurenco na drugih trži
ščih, zlasti na evropskih, kjer 
ima Iskra velik interes. Prvi 
znaki se že kažejo — naša 
firm a iz Londona poroča o 
veliki ponudbi japonskih 
uporov na britanskem  trži
šču. Ker gre tu  za izredno 
zapletena in obsežna gospo- 

arska gibanja, je  še prezgo- 
aj za oceno posledic, ki lah

ko prizadenejo Iskro, saj so 
še v teku številna posvetova
nja med razvitimi državami. 
Žal bi vsekakor grešili, če bi 
možne posledice podcenjevali.

Preden skušamo oceniti po
sledice za prodajo izdelkov 
Iskre na tržišče ZDA, je naj
brž prav, če na kratko nave
demo, zakaj je  ameriško trži
šče za Iskro tako pomemb
no.

Razloga sta predvsem dva. 
Prvi je  izreden obseg in kup
na moč tržišča ZD£, drugi 
pa visoka tehnološka stopnja, 
ki so jo dosegle ZDA. Za šte
vilne sorazmerno ozko speci
alizirane izdelke Iskre - elek
trom otorji za male in sred
nje gospodinske aparate, fa- 

• ksimife naprave in podobno 
— bi drugje težko našli ena
ko velike kupce. Se mnogo 
pomembnejši je  povratni pre
tok višje tehnologije, ki je v 
celoti ali delno vezan na pro
dajo Iskrinih izdelkov v ZDA, 
tako na področju elektromo
torjev, faksimile naprav, pol
prevodnikov, kondenzatorjev 
in tako dalje. Ta pre
tok je tako pomemben, da 
tudi zaradi njega Iskra vzdr
žuje v New Yorku svojo fir
mo, celo v obdobjih, ko či
sti blagovni izvoz v ZDA le 
malo napreduje.

Bistvena je še ena ugotovi
tev. Iskra je v zadnjih letih 
po mnogih poskusih spozna
la, da je  mogoče doseči bist
veno povečanje izvoza v ZDA 
samo, če si Iskra istočasno 
zagotovi naprednejšo tehno
logijo, višjo od obstoječe.

(Dalje na 6. strani)

♦ ♦

jj Elektrika iz Djerdapa
♦ ♦  H idroelektrarna D jerdap, pravzaprav njen jugoslo

vanski del, je  dala letos že m ilijardo 240 milijonov 
♦ ♦  kWh električne energije. To je več, kot je  bila vsa 
XX  proizvodnja električne energije v Jugoslaviji tik pred 
♦ ♦  drugo svetovno vojno. Do konca leta naj bi dala djer- 
XX  dapska hidroelektrarna dve m ilijardi 360 milijonov 
++  kilovatnih ur. V erjetno pa te proizvodnje ne bo dosegla 
♦ ♦  zaradi težav na prenosnem omrežju. Daljnovod od Bora 

do Beograda namreč dovoljuje prenos nekaj več kot 
♦ ♦  360 megavatov moči, štirje  agregati v Djcrdapu pa inta-
♦ ♦  J° moč 600 megavatov. Težav s prenosom ne bi imeli, 
♦ ♦  če bi bil pravočasno postavljen tudi daljnovod Bor— 
♦ f  Niš.

V Idriji izvolili svet 
obrata



Vpliv stroškov na uspeh po- &  
sEovanja in na osebne dohodke
S podatki o stroških, ki jih  zbirajo zadevne službe je treba 
seznanjati kolektiv, predvsem s tistim i, na katere lahko kolek
tiv vpliva. S tem  se dosega večji interes za gospodarjenje 
ter vzbuja zavest in odgovornost.

Nedvomno je osnovni cilj 
vsakega podjetja oz. tovarne 
doseči čim večji ostanek do
hodka. Vodstva podjetij si 
stalno belijo glave, kako or
ganizirati podjetje in po
slovni proces, da si s tem 
zagotove osnovne pogoje op
timalnega gospodarjenja.

Stroški imajo pri tem od
ločilen pomen, saj so glavna 
odbitna postavka od celotne
ga ustvarjenega dohodka. 
Od višine stroškov je odvi
sno kolikšen je ostanek do
hodka in posredno tudi vi
šine osebnega dohodka vsa
kega posameznega delavca.

Na višino stroškov vplivajo 
notranji faktorji v podjetju  
in zunanji faktorji. Med no
tranje pogoje bi lahko šteli: 
gospodarjenje s sredstvi, or
ganizacijo dela in poslovanja, 
primerna izbira proizvodne
ga programa ter učinkovitost 
dela strokovnih služb in ne
posrednih proizvajalcev. Zu
nanji faktorji so predvsem 
cene, ki vplivajo na ponudbo 
in povpraševanje, položaj 
stiske na trgu, instrum enti 
sekundarne delitve dohodka 
(obresti, davek itd.) in polo
žaj podjetja na trgu (npr.

družbenim delom. Trg pri
znava le cene (stroške) po
prečnih proizvajalcev in ne' 
najvišjih. To pomeni, da bo 
moralo podjetje z visokimi 
vloženimi stroški v svoje iz
delke, prodajati pod lastno 
ceno in bo tako poslovalo

z izgubo. Zato je  namreč 
odločilnega pomena za pod
jetje, proizvajati z najmižjimi 
stroški.

Stroški so v splošnem pro
dukt cen in količin vseh ma
terialov in uslug določenega 
izdelka oz. celotne proizvod
nje; kar pomeni, da je  vi
šina stroškov odvisna od cen 
in količin vseh elementov 
poslovnega procesa (delovna 
sredstva, delovna sila, pred
meti dela). Pravilno vsklajeni 
elementi poslovnega procesa 
omogočajo, pri določeni ve
likosti podjetja in proizvod
nega program a, doseganje 
minimalnih stroškov. Prav tu 
je  eno izmed osnovnih te
žišč, ki vpliva na uspeh pod
je tja  in prav tem u m ora 
vodstvo podjetja stalno po
svečati pozornost in elemen
te racionalno vsklajevati.

No in .kakšno  je stanje v 
naših tovarnah oz. podjetjih. 
Značilen je pojav, da se vse 
premalo razm išlja kako go
spodariti v podjetju. Dobički, 
ki (jih) se Jahko dosegajo na 
špekulativen način, usm erja
jo njihovo miselnost v iska
nje, ki bi lahko izkoristili 
hibe instrum entov. Vodstva 
podjetij relativno dobro po
znajo principe dobrega go
spodarjenja in jih  tudi uva-

razvoja zahteva neprestano 
izpopolnjevanje. Moderna de
lovna sredstva si podjetja 
nabavijo, tudi kadre si pri
dobe, toda prav kadri so 
najbolj delikaten faktor po
slovnega procesa, ki so ne
nadomestljivi. Delovna mesta

m orajo zasedati prim em o 
izobraženi strokovni kadri. 
Toda v praksi ni vedno tako 
in razlogi so zelo različni. 
Neustrezno in nestrokovno 
zasedena delovna mesta po
vzročajo velike težave v po
slovnem procesu, ki se v 
končni fazi krona z neuspe- 
kom kolektiva. Pri tem ni 
važno le to, da npr. ekono
mist zaseda ustrezno nazivno 
delovno mesto, ki je  siste
mizirano v tovarni ali obratu 
in  prav tako tehnik, temveč 
je pomembno vprašanje ali 
je  delovno mesto prav siste
mizirano, t. j. ali je  predvi
dena prava izobrazba. Vedno 
to področje dela v tovarnah 
ni najbolje urejeno. In tako 
so tu vzroki, ki vodijo do 
naraščanja stroškov. Vse pre
več se še kažejo mojstrska 
in tudi tehnokratska gleda
nja ter odklanjanje strokov
nih kadrov .ekonomskega 
profila, čeprav so le-ti še 
kako potrebni podjetju in 
tudi obratom  oz. enotam.

Povsem napak ravnajo tudi 
vodstva podjetij, ki sm atra
jo, da neposredni proizvajal
ci ne morejo bistveno vpli
vati na znižanje stroškov. S 
podatki o stroških, ki jih 
zbirajo ustrezne službe, je 
treba seznanjati kolektiv, 
predvsem s tistimi vrstami, 
na katere lahko kolektiv 
vpliva. Z nazorno prikazani
mi stroški kolektivu se do
sega večja zainteresiranost 
za gospodarjenje ter vzbuja 
zavest in odgovornost. Vsak 
član kolektiva mora imeti 
predstavo o tem, kaj stroški 
so, kako nastajajo, koliko 
stanejo posamezni stroji, na
prave, m aterial in usluge, 
kaj je  amortizacija, s kakš
nimi stroški delajo posamez
ne delovne enote idr. Odločil
nega .pomena je pri tem, da 
vodstveni delavci z dobrim 
zgledom vzgojno vplivajo in 
s tem  ustvarjajo ugodno raz
položenje. Informativnost ko
lektiva ima lahko pomemben 
delež pri znižanju stroškov 
biti stalno. Občasne akcije za 
oz. gospodarjenju, ki mora 
znižanje stroškov im ajo si
cer trenutni učinek, prav 
gotovo pa niso kazalec do
brega gospodarjenja. Infor
m acije m orajo biti sestavlje
ne v taki obliki, da so za 
oko privlačne s kratko in 
jedrnato  vsebino, ker jih le 
tako člani kolektiva radi. či- 
tajo.

Vpliv stroškov na dohodek 
podjetja je torej očiten. Za
vedati se je treba, da zni
žanje stroškov v enem obra
tu ne sme povzročiti zvišanja 
istih v drugem obratu oz. 
enoti podjetja. Vsakdo si mo
ra  biti na jasnem, da je in 
m ora biti enoten skupni cilj 
podjetja. Od celotnega do
hodka podjetja je  torej odvi
sen osebni dohodek vsakega 
posameznika.

Lc

kratkim je odšla iz Iskrine tovarne elementov v Ljublja- 
** v zasluženi pokoj tov. Pavla Podobnik. Sodelavci in sindi- 
j'i( so ji ob odhodu izročili lepa darila. Za prejeta darila in 
dobre želje se iskreno zahvaljuje in želi vsem sodelavcem 
''fflveč delovnih uspehov in  osebnega zadovoljstva.

monopolni). Tržišče ne pri
znava vedno vseh stroškov, iajo v svoje.poslovanje. Brez 
ki so bili vloženi v določen dvoma pa slehernemu manj- 
izdclek, ali drugače povedano k a teoretičnega znanja, kot
tržne cene niso skladne z praktičnih izkušenj, saj ritem

»Gospodinjski aparati« Škofja Loka

Naš razgovor
Po pripojitvi tovarne go

spodinjskih aparatov ELRA 
Škofja Loka k Iskri (1. 7. 
1971) je bilo treba nekaj spre
memb tudi v samoupravnih 
organih. Tako so pred k ra t
kim izvolili člana v DS 
združenega podjetja, te  dni 
pa bodo volili novi delavski 
svet tovarne.

Ob poteku m andatne dobe 
je naš sodelavec stavil nekaj 
vprašanj sedanjemu predsed
niku delavskega sveta tov. 
Stanetu Božiču in članici DS 
M ariji Rešek.

Stane Božič *

Vprašanje predsedniku DS:
Kaj menite o delu delav

skega sveta v pretekli man
datni dobi?

Odgovor: V teh dneh pote
ka m andatna doba delavske
m u svetu tovarne gospodinj
skih aparatov v Škofji Loki. 
Delavski svet je  bil izvoljen 
leta 19i-.fi; v tem času smo 
na naših sejah obravnavali 
vse tekoče probleme tovarne. 
Naštel bom le nekaj pomemb
nejših: med njimi je  vseka
kor gradnja novih prostorov, 
ki so nam nujno potrebni, 
saj v starih ni bilo mogoče 
delati tako kot to zahteva 
sodobna proizvodnja. Neka
ko vzporedno s tem smo re
ševali problem naših osebnih 
dohodkov, saj smo bili v po
prečju precej na dnu lestvi
ce OD v naši občini. Poseb
nega zvišanja ni bilo moč 
doseči, ker je  bilo treba 
zboljšati proizvodni proces, 
ki bo dosežen ob zboljšanih 
pogojih dela, saj so z novi
mi prostori in opremo dane 
vse garancije za modernejšo 
proizvodnjo. Ena od bistve
nih odločitev je bila vseka
kor pripojitev tovarne k 
t Iskri. Upamo da smo se 

• pravilno odločili, vendar je 
še prezgodaj za kakršenkoli 
komentar.

V prašanje članici DS Mari
ji Rešek:

Kakšni problemi so vas kot 
članico DS najbolj zanimali?

Odgovor: Kot delavko pri 
montaži TVS so me najbolj 
zanimale zadeve s tega po
dročja, prav tako pa sem pri
sluhnila tudi drugim proble
mom ndše tovarne, ki jih pa 
nikoli- ni bilo malo. Kot čla-

Ob jubileju

Marija Rešek
niča DS sem se vedno sezna
njala s problematiko tovar
ne, in upam, da sem pri od
ločitvah tudi pravilno glaso
vala. Vesela sem, da bo no
vi DS lahko več razpravljal 
o proizvodnji in poslovanju 
ker bodo novi prostori pri
pravljeni za modernejšo pro
izvodnjo, zato mu želim čim- 
več uspehov, hkrati pa tudi 
kolektivu, ki se je zavestno 
odrekal večjim OD, da bodo 
novi prostori čimprej in 
moderno urejeni. S tem bo 
dana možnost, da bo tudi 
naša produktivnost dala 
boljše rezultate in s tem po
goje za donosnejše poslova
nje. M. N.

V Iskrini tovarni »Avtoelek- 
trika« Nova Gorica bo 11. 9. 
slavil svoj 60. ro jstn i dan to
variš Jože Cestnik. V tovarni 
se je  zaposlil v začetku leta 
1965 kot organizator v službi 
za plan, analize in organiza
cijo.

Ni naš namen, da bi govo
rili o njegovem delu, saj bi o  
tem  lahko še in še pisali, tem
več, da našemu večletnemu 
sodelavcu tov. Cestniku iskre
no čestitamo ter mu želimo 
še mnogo plodnega dela v na
ši sredini. ,

Sodelavci »Avtoelcktrikc*
K čestitkam se pridru

žuje tudi uredništvo glasila 
»Iskra«,saj je  tov. Jože Cest

nik naš dologletni sodelavec.

S



IS ICR A in m onetarni 
ukrepi ameriške vlade

■■ Kratke vesti

Prav zaradi lega. so novi po
sli, ki jih  začenjamo v ZDA, 
večinoma kooperacijski: Iskri 
zagotavljajo dotok sodobne 
tehnologije in velika naroči
la, kupcem pa dobro kako
vost ob zmernih cenah.

Ko ocenjujemo posledice 
zadnjih ukrepov ameriške 
vlade, moramo misliti pred
vsem na posle iz te katego
rije. K er so to običajno do

kaj zapletene in občutljive 
poslovne konstrukcije, so za
nje prem iki v m onetarnem 
sistem u lahko še mnogo bolj 
nevarni. Na to izrecno opo
zarjam o zato, ker se v zad
njem  času sem ter tja  pojav
ljajo  nekvalificirana mnenja, 
da bomo posledice ukrepov 
vlade ZDA ob prim ernih no
tran jih  jugoslovanskih ukre
pih dokaj lahko premostili.

Prizadevala si bomo 
ugodno rešita problem  
odvisne delovne sile
(Nadaljevanje z 2. strani)
denzatorjev. Razumljivo se je  
ob taki spremembi obrat 
»Keramični kondenzatorji« v 
Žužemberku mimogrede zna
šel v težkem položaju. Le-ta 
pa se je  še poslabšal, ker so 
se tud i naročila za inozem
ski trg  v tem času zmanjšala 
za polovico, hkrati pa je  bilo 
hočeš nočeš treba znižati p ro
dajne cene za 20—30 %.

Spričo takšnega dogajanja 
na tržišču, bo obrat v Žužem
berku letos dosegel proizvod
no realizacijo v višini 2 mili
ja rd  S din, namesto planira
nih 2,2 m ilijardi. Pri doseže
nih poslovnih rezultatih obrat 
sicer še vedno posluje s pozi
tivnim finančnim učinkom, 
vendar pa se znova, kot že v 
začetku leta, ko je bilo treba 
50 zaposlenim priskrbeti d ru 
go zaposlitev, kaže v drugem 
polletju, da je p ri takšnem 
obsegu proizvodnje okrog 60 
do 80 zaposlenih v obratu  
preveč.

Pogoji v tem  našem obratu 
vsekakor niso rožnati in te r
jajo  od vodstva obrata  in to
varne, resnih ukrepov, ki bi 
nastali položaj obvladali, ali 
vsaj omilili, dokler ne bi na
šli trajnejše rešitve. Treba je 
na jti rešitev, če ne drugače 
vsaj začasno, v dodatnem 
proizvodnem programu, kar 
pa seveda ni prav lahka na
loga.

Vendar v tej sm eri teko 
razgovori s tovarno »Elektro-

mehanika« v Kranju, v kateri 
so pokazali izreden posluh in 
razum evanje do nastalih te
žav obrata v Žužemberku. Ob 
ugodnem zaključku teh raz
govorov bi že v oktobru, ko 
bodo novozgrajeni proizvodni 
prostori sposobni, tu  lahko 
stekla proizvodnja za potrebe 
kranjske tovarne, hkrati pa 
bi odpadel pereči problem 
odvišnega števila zaposlenih, 
ki bi jih lahko preusmerili v 
novo dejavnost. Rahlo upa
nje pa je, da se bo tudi pro
daja keramičnih kondenzator
jev v prihodnjem  letu ne
koliko izboljšala, kar bo po 
svoje tudi omililo nastali 
položaj v Žužemberku.

Vsekakor pa bodo potrebni 
vsi nanori za to, da bo obrat 
čimprej dobil nov proizvodni 
program, kajti spričo novih 
tehnologij 'proizvodnja kera
mičnih kondenzatorjev tudi 
v svetu vse bolj odmira.

Kot že rečeno — položaj v 
našem obratu »Keramični 
kondenzatorji« v Žužemberku 
ni rožnat, prav tako pa tudi 
ni brezupen in delovni kolek
tiv, znan po svoji vztrajnosti 
in marljivosti, bo ob naporih 
vseh, ki jim  je na skrbi 
nadaljnji razvoj obrata in 
celotne tovarne elementov 
za elektroniko, prav gotovo 
uspešno prebrodil tudi to  kri
tično obdobje in slednjič zno
va ustvaril ugodnejše pogoje 
za svoje delo, življenje in 
nadaljno rast. - C -

Nelikvidnost — vzroki 
in ukrepi za izboljšanje

(Nadaljevanje s 3. strani)' 
premoženjem (zemljišča, po
slopja, vrednostni napirji 
itd.)

Pri urejevanju nelikvidno
sti so potrebni hitri, učinko
viti in dosledni ukrepi pred
vsem pri odpravi izgub v go
spodarstvu. Prezadolžena pod
jetja  naj ne bi" kopičila dol
gov in izgub, temveč naj bi 
se sanirala ter se usposobila 
•-?. rentabilno poslovanje. Po
slovne banke naj bi preneha
le s prakso dajanja posojil 
takim podjetjem . Odpravljati 
že stalno prakso nekaterih 
podjetij, da pod krinko ve»

čjega zaposlovanja, proizvod
nje in izvoza prehajajo v vse 
večje obveznosti, ki jih  ne 
morejo poravnati. Nesprejem
ljiva je praksa, da ima go
spodarstvo pri bankah vroče
na in devizna sredstva, ki so 
nedotakljiva za sodne odloke 
in akceptne naloge.

N aštetih je samo nekaj re
šitev, ki so v pripravi za bor
bo proti nelikvidnosti. Priča
kujem o torej lahko, da se 
nam obetajo boljši, obenem 
pa tudi težji časi pri reševa
nju nastalih in bodočih ve
rižnih odnosov v gospodar
stvu.

Pričakujem o tudi nekatere 
ukrepe v Jugoslaviji, ki naj 
bi olajšali položaj izvoznikov 
v ZDA — vsaj z določeno di
narsko kompenzacijo, ki pa 
bo najbrž le delna.

Vsekakor so prednosti, ki 
jih  Iskri prinaša navzočnost 
na  tržišču ZDA tako  teh t
ne in velike, da zadnji ukrepi 
ZDA ne sm ejo spremeniti 
dolgoročne usmeritve Iskre 
na tem področju, temveč mo
ram o v tesnem stiku z naši
mi poslovnimi partnerji iz 
ZDA poiskati sprejemljive re
šitve in jih  sproti prilagoje- 
vati m orebitnim  spremem
bam položaja v bodoče.

Tavčar M.

■ a

V Ljubljani in preko naše 
firme v New Yorku skušamo 
kar . najbolj skrbno slediti 
dogajanjem. Za sedaj obsta
ja  dejstvo da zadeva uvedba 
10-procentnc takse na uvoz v 
ZDA vse naše izdelke brez iz
jem e. To pomeni, da so naši 
izdelki ž a  ameriškega kupca 
za 10% dražji — za toliko 
pa jih  na zelo konkurenčnem 
trgu  ni mogoče podražiti. 
Ameriška adm inistracija s 
precejšnjo zamudo izdaja po
drobna navodila in predpi
se in bomo morali še nekaj 
časa počakati, preden bo sli
ka jasna. Nekatere informa
cije govorijo celo o možno
sti, da slednjič seštevek ca
rinskih dajatev in  takse na 
uvoz ne bo višji od carine 
pred začetkom Kennedyjeve 
runde, kar bi pomenilo za 
nekaj odstotkov m anjšo obre
menitev našega izvoza.
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Ukrepi vlade ZDA prizade
vajo v Iskri predvsem tri 
organizacije, ki so največji 
izvozniki v ZDA: Elektromo
torje, Elekrtomehaniko, Kon
denzatorje in ZZA, v določeni 
meri pa še nekatere m anjše 
izvoznike. V bližnji per
spektivi lahko čutijo neugod
ne posledice zlasti še Polpre
vodniki, ki pravkar začenja

. jo  obsežno kooperacijo z 
ameriškim partnerjem . Letoš
n ji izvoz Iskre v ZDA bo 
okrog 1,5 milijona dolarjev 
— in 10-odstotna taksa na 
uvoz torej pomeni okrog 
150.000 dolarjev, kar je  ven
dar dokaj visok znesek. Po
membnejše je  to, da bi se 
moral — po obstoječih aranž- 
manih — izvoz že naslednje 
leto vsaj podvojiti in nato hi
tro rasti, kar pomeni tudi 
porast vplivov zaradi spre
memb v m onetarnem  in zu
nanjetrgovinskem sistemu 
ZDA.
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V mesecu septem bru bodo 
opravljena posvetovanja z 
vsemi pomembnejšimi po
slovnimi partnerji Iskre v 
ZDA. Med zahtevami partner
jev in interesi organizacij 
Iskre bomo skušali iskati op
timalne rešitve, ki pa bodo 
bržčas večinoma začasne, saj 
je  treba počakati nekaj me
secev na dokončno razčišče- 
nje položaja.
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Barvni televizorji iz Banja Luke
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Leta 1972 bo iz banjaluškega »Čajevca« prišel prvi barvi 
TV sprejemnik, ki ga bodo izdelali po lastni konstrukciji 
v sodelovanju s češkoslovaško »Teslo«. Predvidevajo, dj 
bodo že leta 1975 izdelali 35.000 barvnih TV sprejemnikov,

Domači mini računalniki
Banjaluška tovarna bo v kratkem  sklenila zelo ugoden 

BB dogovor z ameriško-japonsko firmo za proizvodnjo elek- 
J tronskih naprav. Po tem  sporazumu bo »Cajavec« postal 

BB edini zastopnik te svetovne firme za Evropo. Predvidevajo, 
da bodo leta 1973 začeli z domačo proizvodnjo mini coni- 
puterjev, kar bo povečalo vrednost sedanje proizvodnje a 
300 milijonov dinarjev. Vir ne navaja imena te firmi,

V Nišu ustanovili klub za marketing
Klubom za m arketing v Ljubljani, Zagrebu in Beogradu 

sc je  pridružil še klub v Nišu. Cilj tega kluba je pospešita 
modernizacije trgovine in poslovanja.

Carina za končni proizvod manjša kot za 
reprodukcijski material
E l je že večkrat opozarjala zvezne organe, da naš čarni 

ski sistem ne odgovarja potrebam  gospodarstva. Zato El 
Niš predlaga radikalen dvig carin za vse vrste blaga in ma
teriala, katere proizvaja domača industrija, ter zmanjša 
nje carin za polizdelke, katere m ora domača industrija uva
žati. Lansko leto je bilo uvoženo več kot 300.000 transistor- 
skih sprejemnikov, domača industrija  pa je morala pn> 
izvodnjo zm anjšati in je na tržišču lahko plasirala le 60.M 
transistorjev. Zaradi tega so v E l sklenili ustaviti proizvod 
njo transistorskih sprejemnikov. V Nišu trdijo, da je velil 
del uvoženega blaga nepravilno ocarinjen. Zato se tuje bla
go, ki je  iste kvalitete kot domače, prodaja po znatno nif 
jih  cenah, katerim  domača industrija  z majhnim i serijami 
ne more slediti.

BH
BB
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Japonci gradijo TV center v Zagrebu
Konec ju lija  je  gostoval v Beogradu predsednik japoo 

ske RTV korporacije g. Jošinori Maeda. V razgovoru z 
širni predstavniki je  izjavil, da z izkušnjami, ki jih imaj; 
Japonci, lahko garantirajo  cenejšo izgradnjo barvne tek 
vizije kot ostali. V Zagrebu bodo zato Japonci zgradili TV 
center za barvno televizijo.

Sodelovanje s »Philipsom« in »Boschem«
M ariborska »Elektrokovina« je sklenila sporazum o po 

slovnotehničnem sodelovanju s tovarno »Philips« in tovarni 
»Bosch«. Po tem sporazumu bo »Elektrokovina« svoj asor- 
tim an izpopolnila z nekaterim i »Philipsovimi« izdelki, obf 
ma omenjenima podjetjem a pa bo dobavljala nekateit 
izdelke iz svojega proizvodnega programa.

Baterije po sovjetski licenci
Tovarna baterij »Zmaj« iz Ljubljane je  odkupila sovjet 

sko licenco za proizvodnjo 9 V baterij po novem elektni 
kemijskem sistemu. Dnevno bo ena izmena proizvedla 6.01 
baterij.

Kriza v tovarni »Gorenje — Sever«
Subotiška tovarna elektrom otorjev je pred dejstvom, tj1 

bo morala ustaviti proizvodnjo. Kriza je nastopila, ker jt 
železarna na Jesenicah, ki je  do sedaj oskrbovala tovarni 
»Gorenje — Sever« s potrebnim i količinami transformator
ske pločevine, ustavila dobavo, ker je v bodoče ne bo vi 
proizvajala. Planirane potrebe tovarne za letošnje kM 
znašajo 10.000 ton. Ker so Jesenice dobavile v letošnjem 1£|[ 
zadnjih 500 ton, je  edini izhod, da ostalih 9.500 ton dob» 
vijo iz uvoza. Po odločitvi Zveznega sekretariata za zun» 
njo trgovino pa je subotiški tovarni odobren uvoz trans
form atorske pločevine samo za 5.100 ton. Do sedaj so pro 
izvedli elektrom otorjev v vrednosti 150 milij. din. S 
preostalih 120 milij. din proizvodnje pa je stanje kriticnoj 
Tovarna je planirala v svojem program u razvoja v ' 
1973 proizvodnjo v vrednosti 450 milij. din.

leti
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Novost iz Pančeva
»Tesla« iz Pančeva je  v letošnjem  letu začela proizvajaj 

jodove žarnice. V Pančevu vsak mesec proizvedejo okol 
tisoč »jodovk«. T renutno so edini proizvajalci te vrste žar 
nic v Jugoslaviji.

l



Zgodovina glasila Neblagovni devizni priliv 
550 miljonov dolarjev

Neblagovni devizni priliv Jugoslavije od januarja  do 
konca ju lija  letos je  dosegel 550 milijonov dolarjev. To 
je  37 % več, kakor v istem obdobju lani, ko je  nebla
govni devizni priliv dosegel 402 m ilijona dolarjev.

Od turizm a smo dobili 137 milijonov dolarjev, pri
hranki jugoslovanskih delavcev, začasno zaposlenih v 
tu jin i znašajo 329 milijonov, izseljenska nakazila 33 
milijonov, iz drugih virov pa je  prišlo 50 milijonov 
dolarjev. Največ so narasle nakazila naših delavcev 
zaposlenih v tujini, in sicer za 45 %. Dohodek od turiz
ma je za 22 % večji kakor v prvih sedmih mesecih lan
skega leta.

Novi popusti na železnici

V 22. številki našega glasila 
mo brali podatke o dozdev
ni prvi številki v letu 1950. 
Opisana številka dejansko 
predstavlja drugo fazo v iz
dajanju glasila, ne more pa 
sc smatrati kot prvo izdano 
glasilo. Izdajanje je  namreč 
treba razdeliti v dve fazi. V 
prvi fazi sc uprava tovarne 
ta glasilo še ni zanimala in 
ga tudi finančno ni podprla. 
Posvojila ga je šele v drugi 
fazi, o čemer priča predvsem 
opis prve številke druge fa
ze.

Pred menoj je  dejanska 
prva številka, ki sem jo  na
jel v svojem arhivu. Ovitek 
iz polkartona sivkaste barve, 
kasneje tudi rjavkaste, for
mata A 4 je bil v dvobarv
nem tisku. Zgoraj je  v rde
li rokopisni pisavi velik na
slov »Glasilo««, nato  je  v sre
dini rdeča Iskrina zvezda v 
imem krogu in s črnimi vpi
sanim nazivom podjetja.

V začetku spodnje tretjine 
sc tekst nadaljuje takole: to
varna za elektrotehniko in fi
no mehaniko K ranj. (To je 
bil še prvotni naziv tovarne, 
ki smo ga kasneje slovnično 
popravili. Op. pisca).-

Spodaj desno je navedeno: 
leto I, po tem pa po vsej ši
rini naslovne strani še pripis: 
-  IZDAJA AGIT- PROP. PO
DRUŽNICE D. N. KOVINAR
SKE I. J. ISKRA-KRANJ, 
TEL. 321-5 UREJUJE ŠU
ŠTERŠIČ INA, TEL. 48 
OPREMA IZTOK

Izdajanje glasila je  naj
prej organizirala sindikalna 
podružnica. Zanj ima zasluge 
tedanji delavski zaupnik to
variš Adolf Rohrman s par
tizanskim imenom Iztok in 
neumorno gibalo sindikalne

adm inistracije sedaj že po
kojna Ina Šušteršič, kasneje 
poročena Gorjanc. Naslovno 
stran  je  grafično obdelal tov. 
Stanc Abe naš znani grafik 
in  oblikovalec.

Vse izdane številke je  tip
kala tovarišica Ina in  jih  na
to pomnožila na ciklostilu. 
Prva številka je  imela 14 
stran i in naslednjo vsebino:

— Par besed k začetni iz
daji. Iztok

— Osnutek o norm iranju 
in plačevanju po norm i. (Os
nutek so izdelali tovarniški 
strokovnjaki, pregledali in 
odobrili: uprava, delavski za
upniki in sindikat. Stopil je  
v veljavo 1. novembra 1946.)

— Ob 29-letnici Oktobrske 
revolucije (od VL. Majakov- 
skega — Fran Albrecht)

— Merski sistem ISA (Ing.
M. Lavrenčič) (se nadaljuje)

—- Poziv vsem članom ko
lektiva (izdajatelj)

— Kaj nam je prinesel 
pretekli mesec v našem poli
tičnem življenju?

— A. S. Jakovljev: Ljudje 
in delo

— Nekaj napotkov uredni
štva

— Ali že veš?
— Zahvala vsem tovarišem 

in tovarišicam, ki so gmot
no podprli izdajo ISKRI-CE

— Stroški izdaje
ciklostilni papir in 
platnice 2,36 din
matrice in  tisk 0,64 din
torej 3,00 din

(brez režije)
— TEŽIMO ZA STALNIMI 

NAROČNIKI!
Svoj članek v nadaljeva

njih sem vsakič tovarišici

ISKRA
Ini diktiral v stro j, ko je pi
sala voščene matrice. Zato 
vem, da je  to  delo opravljala 
sam a v sindikalni sobi nad 
menzo.

Pomanjkljivost teh številk 
je , da nim ajo vpisanega m e-' 
seča izdaje in zaporednih 
številk. Iz teksta prve šte
vilke je  mogoče zaključiti, 
da je bila izdana v novem
bru  leta 1946.

Takratno glasilo smo pla
čevali sami. Sodim, da je  
glasilo izhajalo tudi še na
slednje leto. Koliko številk 
je  izšlo bo verjetno zelo tež
ko ugotoviti. Z odhodom to
variša Iztoka in tovarišice 
Ine je  izdajanje zamrlo in je 
doživelo novo rojstvo šele 
leta 1950.

M arjan Lavrenčič,
dipl. ing.

Pripom ba uredništva: Hva
la za pozornost! Vabimo vse, 
ki še kaj več vedo o začet
kih izdaje glasila, da nam 
pišejo.

UREDNIŠTVO

V prihodnje bodo lahko po
tovali šestkrat na leto brez
plačno z vlakom po Jugoslavi
ji  tudi borci za severno mejo 
(koroški borci) in slovenski 
dobrovoljci, ki so se borili na 
solunski fronti (solunski bor
ci). Oboji seveda le, če imajo 
status borca priznan z odloč
bo. Vsa železniška podjetja so 
se namreč strinjala s predlo
gom Združenega železniškega 
podjetja Ljubija, da sc tudi

W M

tem borcem odobre brezplač
na potovanja.

Borci bodo lahko vozovnice, 
naročali v tistih železniških 
podjetjih, na čigar področjih 
stanujejo.

Ta nova ugodnost železnice 
je  dokaz skrbi železničarjev, 
da se tudi na ta način zbolj
ša materialni položaj borcev 
in nasploh starejših  ljudi. Po
sebej velja to za ljubljansko 
združeno železniško podjetje, 
saj je  znano, da je že pred ča
som odobrilo za svoje območ
je  za vse upokojence 50 % po
pust za vožnje z vlakom. Pri
zadeva pa si, da bi podoben 
popust odobrila tudi ostala 
železniška podjetja.

Z A H V A L A
Ob priliki, ko sem potoval 

kot m ilijonti potnik z leta
lom INEX-ADRIA avioprome- 
ta, m i je vaše podjetje skup
no z Inex podarilo televizor.

Za prejeto darilo se naj
lepše zahvaljujem in želim 
vsem še mnogo delovnih 
uspehov v bodočnosti.

Drago Strah, dipl. inž.
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Planinci ZZÂ na Rlîonî Blancu (4807 m)
Člani pl&ninske sekcije 

ZZA so že nekaj let nazaj 
opravili poleg številnih do
ječih tur tudi po en vzpon 
v tuje gore. Na lanskem zbo- 
w sekcije se je  rodila ide
ja, da bi letos organizirali 
wpon na Mont Blanc. Kan
didati za Mont Blanc smo 
Poleg prostih tu r opravili še 
obvezni vzpon na Kotovo 
«Pico nad Tamarjem, preple
tali Slovensko sm er v sever
ni steni Triglava ter prehodi- 
n Dolge njive. Tako priprav
ljeni smo naprosili tov. Vi- 
hja Uhana — člana AO za 
yodstvo, organizator izleta pa 
Je bi! tov. S tojan Julij — 
c»n GRS Ljubljana.

V soboto, 21. 8., ob pol 
“■rili zjutraj smo izpred ZZA 
? Pašlnii konjički - 2 fickoma 
'J1 amijem in z osmimi jez
deci oddrdrali proti italijan- 
sfcl meji ¡n nato p ro ti Mila- 
"u' Torinu in skozi dolino 
aosta. Pri Courmayeru smo
. seveda proti plačilu spu- 

v znani 12 km dolgi cu- 
j e ’ sredi katerega smo pre

šli v Francijo. Še nekaj kilo
m etrov in bili smo v našem 
izhodišču — Chamonixu.

Postavili smo šotore, si 
uredili ležišča, nekaj na hi
tro  skuhali in u tru jeni od ce
lodnevne vožnje kaj kmalu 
zaspali. V nedeljo z ju traj nas 
je  prebudil dež, torej z Mont 
Blancom ne bo nič. Ves dan 
je  rahlo deževalo. Tolažili - 
smo se, da je  to  naše biva
nje v ChamonLvu aklimatiza
cija za naslednje leto. Čez 
dan smo si ogledali to  fran
cosko alpinistično središče 
in  se naslajali ob pogledu na 
športno opremo v številnih 
trgovinah. Vsakdo bi si rad  
kaj kupil, če . . .  A deviz smo 
imeli malo! Našega dinarja 
skoraj niso poznali, kaj šele 
zamenjali!

V ponedeljek smo si misli
li ogledati Mer de Glace ali 
Les Grandes, pa smo se za
hvalili dežju, da ni bilo treba 
nikam or. Toda, ker po dežju 
pride sonce, se je  tudi nad 
nami začele jasniti. Na tri- 
tisočakih se je  lesketal novo-

zapadli sneg. Še bolj smo bili 
obupani!

V torek zgodaj z ju traj nas 
je  prebudil tovariš ves vesel 
ko je  zagledal vrh Mont 
Blanca. Takoj smo bili vsi na 
nogah. V ju tranjem  soncu se 
je  tam  daleč in visoko poka
zal sam vrh. To je bil za nas 
prvi žarek upanja, da ga bo
mo dosegli.

Kot mravlje smo tekali sem 
in tja  in sc nervozno pri
pravljali na odhod. Ob 8. uri, 
ko so zadnje megle razkrile 
vrhove, smo se iz Les Hou- 
cha z žičnico popeljali na 
Bellevue (1800 m), od tod pa 
z zobato železnico do Le Nid 
d ’ Aige (2.364 m).

Tu se je bilo treba posta
viti na lastne noge. Otovor
jeni s pretežkimi nahrbtniki 
smo se začeli vzpenjati proti 
prvi postojanki. Na tej viši
ni še ni bilo snega. Zato so 
še bolj do izraza prišli og
rom ni temni od hudourni
kov razm etani skalnati masi
vi. Poti po tako razm etanem 
skalovju se ne da prim erjati

z našimi uglajenimi planin
skimi stezicami.

Postojanko Tête Rousse 
(3.817) smo dosegli po dveur- 
ni hoji. Na višini okrog 3.200 
metrov se je  že čutilo po 
m anjkanje kisika. Vreme je 
bilo jasno brez oblačka aii 
meglice, nebo modro, zrak pa 
čist kot je  lahko čist samo 
po dežju.

Na Tête Rousse smo raču
nali na kakšen počitek, toda 
nič. Navezali smo si dereze, 
na hitro nekaj pojedli in brez 
odlašanja nadaljevali. Visoko 
nad sabo smo zagledali svoj 
cilj tega dne — Aig. du Go
ûter, do katerega je bilo 
predvidenih pet u r  hoda! 
Skoraj brez besed, razen vod
nikovih »gremo, gremo« in 
mojih »prosim minutko« ali 
pa »ne morem«, smo se ko
rak za korakom dvigali in 
približevali koči. Zaradi mno
žice, ki se je to popoldne "* 
nami vred pehala navzgor, ni 
bilo vedno mogoče prehite 
vati ali preveč zaostajati.

Zaradi izredno ugodnih 
vremenskih razm er smo v 
dobrih treh urah nrišli na 
Aig. du Goûter (3.817 m). V 
koči je bil tak živžav kot pri

nas na Kredarici, v naj večji 
sezoni. Za planince so skrbe
le v glavnem mlade Franco
zinje. Prijazno so nas spre
jele in vodile pod imenom 
»grupa iz Jugoslavije«. Pro
sili smo za prenočišče in do
bili kar štiri ležišča za sedem 
utrujenih! Kam so spravili 
še ostale, ki so prišli za na
mi, ne vem, ker je bilo ¿e 
takrat vse polno. Čeprav 
skoraj ves dan nismo jedli, 
nismo imeli nobene želje no 
tem. Odšli smo k počitku, 
vendar spati nismo mogli.

Najbolj neučakani so -.e 
začeli dram iti že ob dveh. 
Dovolj nam je bilo rožljanja 
s cepini, derezami in neraz
ločnega govorjenja v vseh 
mogočih jezikih. Vstali smo 
tudi mi in se prfravili na od
hod.

Proti mogočnim belim str
minam se je  skoraj nevidno 
prem ikala kolona do ušes za
vitih ter med seboj po dva 
aii trije  navezanih črnih po
stav z lučkami na čelu. Prvi 
so bili že tako visoko, da se 
mi je  zdelo skoraj nemogoče, 
da bi morali tudi mi tja  gor. 
■Zdanilo se je in že smo vide
li naš vrh, skoraj nedos.c-



v Sem ičuObisk
V okviru vsakoletnih izle

tov, ki jih prireja sindikalna 
podružnica tovarne elektro
motorjev Železniki, je  skupi
na delavk in delavcev iz od
delka montaže obiskala tovar
no kondenzatorjev v Semiču. 
Celoten program izleta je bil 
predhodno planiran skupno, 
s predstavniki sindikata iz 
Semiča.

V soboto, 28. 8. 1971 je av
tobus pobiral udeležence iz
leta po vsej dolini. Ker se je 
obetal lep dan, je  bilo razpo
loženje tudi temu primerno. 
Po krajšem  postanku v No
vem mestu smo ob 10. pri
speli v Semič. Po prvih po
zdravih in predstavljanju so 
našo skupino povabili na ma
lico v tovarniško restavraci-

»Pridi na postrvi, — je de
jal tov. Franc Križnar, zapo
slen v kranjski tovarni sicer 
pa vnet turistični delavec v 
Naklem pri Kranju.

Ker do takrat nisem vedel, 
da im ajo razen mnogih turi
stični sob v Naklem tudi

I S K R A  — glasilo delovne 
ga kolektiva ZP Iskra Kranj, 
industrije za elektromehamko, 
telekomunikacije elektroniko 
in avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel Gantar — Od 
govorni urednik: Janez Sile 
— Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj. 
Savska loka 4 telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in klišeji: 
»ČP Gorenjski tisk« Kran:

jo. nato pa smo si pod vod
stvom prijaznih gostiteljev 
ogledali tovarno.

Na vsa vprašanja smo do
bili izčrpne odgovore, prišlo 
pa je tudi do razgovorov med 
samimi delavci o osebnih do
hodkih, pogojih dela, otro
škim varstvom in podobno. 
Kljub navidez enostavnejši 
proizvodnji kot so elektrom o
torji, smo bili začudeni nad 
veliko spretnostjo  delavk, nad 
čistočo in urejenostjo prosto
rov.

Po končanem ogledu smo 
se v sprem stvu predstavni
kov tovarne odpeljali v re
kreacijski center PRIMO- 
STEK ob sotočju Lahinje in 
Kolpe k jer je  bilo pripravlje
no kosilo. Po kosilu so sc 
nekateri kopali v topli Koi-

»ribjo« atrakcijo, sem bil 
tako radoveden, da sem iz 
razgovora povzel tole:

Vsako sredo in soboto ima 
Turistično društvo v Naklem 
od 18. ure dalje na razpo
lago počene postrvi, ki so 
baje pripravljene tako dobro, 
da so celo za sladokusce 
prava vaba.

Cene so pravi čudež: le 
10 N din za porcijo. Ker bodo 
mnogi Iskraši to novico go-' 
tovo hoteli preveriti na licu 
mesta, jim  povem, da je bife 
Turističnega društva poleg 
znane gostilne Marinšek v 
Naklem (5 km od K ranja) 
ob glavni gorenjski cesti. 
Ker pa pravijo, da riba mora 
»plavati« — je  tudi za dobro 
kapljico preskrbljeno.

ben

pi, drugi so čolnarili, »kibi- 
cirali« ribičem ali pa odšli na 
krajše sprehode. Ko so pri
speli godci, smo se ponovno 
zbrali v domu, k jer smo se 
veselo zavrteli. Tudi take, ki 
jih  muzika zlepa ne prem ak
ne, so znali Semiški fantje 
zvabiti na gladki tlak. Ker 
je  m anjkalo plesalcev so de
kleta kar sama zaplesala. Po 
večerji se je plesišče napol
nilo še s pomočjo domači
nov. Sklepala so se poznan
stva in prijateljstva, in ko 
smo okrog 10. ure zvečer od
hajali, smo si, ne samo za
radi lepšega, klicali: »Na svi
denje«.

Med »uradnimi« razgovori 
z gostitelji smo povabili Se
mičane, da obiščejo našo to
varno, kar so nam tudi ob 
ljubili.

Na koncu se vsi udeleženci 
izleta še enkrat iskreno za
hvaljujejo za prijeten dan, 
ki so ga preživeli v Beli kra
jini. Posebej pa se zahvalju
jejo  predsedniku sindikalne 
podružnice in njegovemu po
močniku, predsedniku DS, 
sekretarju, strežnemu osebju 
in muzikantom.

Veseli bomo, če se kmalu 
vidimo v naši tovarni!

ZAHVALA
Ob tragični sm rti moje dra
ge sestre

BRANKE GUČEK 
se iskreno zahvaljujem vsem 
sodelavkam navijalnicc obra
ta ATN v kranjski tovarni za 
izraze sožalja, podarjeno 
cvetje, finančno pomoč ter 
spremstvo na njeni zadnji 
poti. ■

B rat Franci Guček

Ribe — turistična atrakcija 
v Naklem pri Kranju
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ljivo visoko. Zelo visoko se 
mi je  zdel že bivak Ref. Va
llot (4.362 m) do katerega smo 
se »premikali« tri ure. Ref 
Vallot je  bivak z enim pro
storom , k jer si po potrebi 
ogreješ prem rle ude.

Tu smo počakali drugo na
šo navezo. Eden izmed tova
rišev, ki ga je  pošteno obje
la gorska bolezen, je  ostal v 
bivaku. Ostali smo se ob 7. 
uri odpravili dalje. Sonce je 
bilo že precej visoko, a m r
zel veter s snegom nas je 
prepihal do kosti. Tu smo 
bili vsi žrtve pom anjkanja 
kisika. Premikali smo se kot 
bi nas nekaj vleklo k tlom 
V želodcu je nekaj pritiskalo. 
Z vremenom smo imeli po
sebno srečo. Običajno je 
Mont Blanc ves leden, mi pa 
ledu še videli nismo. Po ze
lo ozkem grebenu smo pre
magovali zadnje metre. Kljub 
hudemu vetru, ki je  pometal 
po snegu, smo že ob 8.30 
uri prišli na najvišji vrh Ev
rope. Tu se nismo dolgo za
drževali, ker pač ni prosto
ra  za vse, pa tudi zeblo nas 
je. Naredili smo nekaj po
snetkov z M attcrhornom v 
ozadju, nato pa spet sestopi

li in na Ref. Vallot smo bili 
že ob 9.30 uri. Navzdol smo 
se odpravili po severni steni 
proti Ref. les Gr. Mulets. Do
bro  smo se morali zavarovati 
proti hudim sončnim žarkom. 
Sonce je bilo že z ju traj nena
vadno visoko, da si imel ves 
čas občutek, da je  že poldan. 
Spuščali smo se po ogromnih 
snežiščih, iz katerih so zijali 
svetlozeleni seraki. Pot po 
severni stran i je  za vzpon 
zelo naporna. Tega dne je 
po njej prišel na Mont Blanc 
en sam Francozi Po njegovi 
sledi pa jih  je  izstopila veči
na.

Po večurni nelahki hoji 
smo prišli do Ref. les Gr. 
Mulets (3051 m). Koča oz. 
hotel je  sredi visokega mo
gočnega skalovja. Do nje pri
deš po visoki kovinski lestvi, 
vanjo pa s frankom  in pol. 
Frankov nismo imeli ne vem 
koliko, zato se je moral tu 
kar za vse odžejati eden od 
najbolj žejnih!

Nekaj posebnega je bila 
hoja oz. bolje skakanje po 
ledeniku des Bossons. Na p r
vi pogled je videti, kot da je 
popolnoma neprehoden. Pred 
nami se je  spuščala skupina

Francozov z vodnikom, ki je 
moral biti prav bister, da je 
našel izhod iz ledenega labi
rinta. Zvesto smo jim  sledi 
li. Nešteto je bilo globokih 
ledenih razpok. Na nekaterih 
mestih je bilo celo potrebno 
varovanje. Ob sedem najstih 
smo se le preskakali čez ta 
neprijetni Glacicr des Bos
sons.

Po več kot dvanastih urah  
smo si sneli dereze in brez 
njih komaj še znali hoditi. 
Po uri hoda smo bili na sred
nji postaji žičnice Aig. du 
Midi, ob sedmih zvečer pa 
smo se vrnili v tabor.

V sredo je bilo v našem 
taboru že bolj živahno. Ve
selili smo se doseženega na
šega vzpona in višinskega re
korda. Veseli smo bili tudi, 
ker se je  vreme spet skisa
lo, mi pa smo bili že »do
ma.« Opravili smo veliko de
lo — pisanje svojcem in pri
jateljem , se lotili nakupova
nja, naslednji dan nas je ča
kala dolga vožnja domov, ka
m or smo prispeli srečni in 
zadovoljni, da smo uspeli 
prem agati najvišji vrh Evro
pe. k a

Gremo 
na Triglav I

člane Planinskega društva Iskra smo v prejšnji šte
vilki seznanili s pripravam i na letošnji pohod na Tri
glav in obljubili danes podrobnejši program. Obljubo 
izpolnjujemo in objavljam o prav vse, kar m orajo vedeti 
tisti člani, ki se bodo odločili za letošnji vzpon na naš 
najvišji vrh. >

Glede na okoliščine je bilo odločeno, da bodo za 
izlet na Triglav na razpolago trije  avtobusi s skupno 
120 prostori. Izlet bo torej omejen na 120 udeležencev.

Odhod avtobusov bo 25. septem bra ob 6.uri s Trga 
revolucije v Ljubljani (izpred Univerze). Avtobusi bodo 
imeli postanek še >pred hotelom Ljubljana-transport 
(remiza), Šentvid, Medvode, Kranj-Labore in Kino cen
ter, Naklo, Radovljica (avtobusna postaja). Avtobusi 
bodo vozili do Aljaževega doma v Vratih, kamor je 
prihod predviden ob 8. u ri.

Iz Aljaževega doma v Vratih bomo startali okrog 
8.30 in bomo v smeri čez Prag, ki je  nekoliko bolj za
htevna od lanske čez Rudno polje, prišli na Kredarico 
med 14. in 15. uro. Del udeležencev bo ostal v koči na 
Kredarici, ostalim  pa bo udobno zavetje nudila še sla
bo uro oddaljena koča na Planiki, kam or predvidevamo 
prihod druge skupine nekako okrog 17. ure. V obeh 
kočah bo izletnikom na voljo enolončnica, razen seveda 
jedi po naročilu in drugega.

V nedeljo 26. septem bra bo »šihta« začela ob 430, 
saj je  s Kredarice predviden odhod med pol šesto in 
šesto uro, oz. prihod na vrh Triglava okrog 7.30. Z vrha 
bomo sestopili ob 8. uri, nato pa bo zbor vseh udele
žencev izleta v koči na Planiki. Ob 11. uri se bomo s 
Planike spustili do Vodnikove koče, od koder nas bo 
pot po kratkem  postanku vodila na Uskovnico. Prihod 
na Uskovnico bo okrog 15. ure, nato pa po enournem 
počitku odhod v dolino do Srednje vasi, kamor bodo 
ob 18. prispeli avtobusi in nas odpeljali domov.

Dogovorjeno je bilo, da bo izlet v vsakem vremenu, 
vendar pa bomo v V ratih v prim eru slabega vremena 
počakali do 12. ure. če  se vreme ne bi izboljšalo, mno
žičnega vzpona na Triglav ne bo, pač pa bomo prespali 
v Aljaževem domu v Vratih, naslednje ju tro  pa, neglede 
na vreme skozi Luknjo odšli v Trento in nato z avto
busi čez Vršič nazaj domov.

Udeležence pohoda na Triglav znova opozarjamo na 
nujnost, da na pot obvezno vzamejo gojzarice z gumi
jastim i podplati, toplo perilo, dežne plašče ali pelerine, 
rokavice, puloverje, kape, rezervne volnene nogavice, 
priporočam o pa vsakom ur tudi baterijo. Ne bodo od
več tud i sončna očala!

Organizatorji so poskrbeli za spremstvo gorskih vod
nikov, reševalno in zdravstveno službo.

Prijave sprejem a do vključno 17. septembra: Pla
ninsko društvo Iskra, pisarna sindikalnega odbora, 
Ljubljana, Trg Prekom orskih brigad 1, tel. 57-696. člani 
Planinskega društva Iskra plačajo za izlet 20 din ob 
prijavi, sicer prijava ni veljavna. Za ostale člane ko
lektiva je prispevek 50 din.

Pohitite s prijavami!

Taborišče planincev ZZA v Chamonixu


